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Bijlagen 1. Informatie over OVCP met bijlagen 

 

 

 

Wij stellen u voor kennis te nemen van: 

1. De beantwoording van de vragen ex artikel 45 Reglement van Orde van D66 over de OV-poortjes 

op station Zwolle. 

2. Bijgevoegde beantwoording door NS van eerder gestelde vragen over OV-chipkaartpoortjes door 

de raad op 21 april en 16 maart 2015. 
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Toelichting op het voorstel 

 

Inleiding 

Op 16 maart 2015 heeft de gemeenteraad een motie aangenomen over de Zwolse aanpak van de OV-

chipkaartpoortjes (OVCP) op het station van Zwolle. In de motie staan vragen over ‘nut, noodzaak en 

nadelen’ van de toegangspoortjes voor Zwolle. Mede naar aanleiding van deze motie heeft er op 21 

april 2015 een bijeenkomst met NS plaatsgevonden. In aansluiting op vragen tijdens deze bijeenkomst 

is bijgevoegd informatieoverzicht over de OV-chipkaartpoortjes opgesteld. De fractie van D66 heeft 

verder op 25 mei 2015 vragen ex artikel 45 Reglement van Orde ingediend over de OV-poortjes op 

station Zwolle. De beantwoording van deze vragen staat in deze informatienota. 

Beantwoording vragen fractie D66 

1. Vindt op dit moment overleg plaats met NS over alternatieven voor OV-poortjes in de Spoorzone? 

De eerder genoemde motie vreemd riep het college op 16 maart op in overleg te treden met de NS 

over onderzoek naar andere, effectievere middelen om de veiligheid op stations en in treinen te 

vergroten. Hoe staat het daar mee?  

 

Antwoord: Het Directieplatform Spoorzone heeft een werkgroep ingesteld, bestaande uit NS, 

provincie Overijssel en gemeente Zwolle, die onder begeleiding van een onafhankelijke derde, tot 

voorstellen voor maatwerk komt. De raad is daarover geïnformeerd met een nota, geagendeerd in 

de raadsvergadering van 13 april 2015. Bij die informatienota was ook de correspondentie met de 

staatssecretaris van I&M gevoegd. Voordat tot voorstellen voor maatwerk kan worden gekomen, 

zijn feiten en cijfers over station Zwolle in beeld gebracht. Deze fase is afgerond. Bijgevoegd is een 

overzicht van de beschikbare gegevens. In september en oktober is de afronding van het 

gezamenlijke proces voorzien. De raad wordt daarna in de gelegenheid gesteld kennis te nemen 

van de uitkomsten daarvan en haar zienswijze daarover te geven.  

 

2. Is er sprake van versnelde doorvoering van de poortjes door NS of kunnen we uitgaan van een 

gezamenlijke uitkomst waarbij zowel vrije doorgang als veiligheid verenigbaar zijn?  

 

Antwoord: Van versnelde doorvoering is geen sprake in Zwolle. NS respecteert het overleg met de 

gemeente en zet zich er voor in dat door middel van een afsprakenkader zowel de belangen van 

een vrije doorgang als van de veiligheid worden gediend. Op 26 juni 2015 wordt de 

voetgangerstunnel onder het station geopend. Aan de zuidelijke ingang van het station zijn dan 

ook OV-chipkaartpoortjes geplaatst. Deze zijn niet in gebruik, in afwachting van de uitkomsten van 

het gezamenlijke proces van gemeente, provincie en NS. 

 

3. Wordt door het college onderzocht of er (juridische) mogelijkheden zijn om plaatsing van de 

poortjes tegen te houden op het moment dat de NS de maatregel versneld wil doorvoeren zonder 

overeenstemming met de gemeente? Zo nee, waarom niet?  

 

Antwoord: Ja, deze mogelijkheden zijn onderzocht. In de inleiding op de vragen van D66 wordt 

gerefereerd aan het Besluit omgevingsrecht. Uit dat besluit volgt dat een bouwwerk voor een 

infrastructurele of openbare voorziening, ten behoeve van het verschaffen van toegang tot het 

openbaar vervoer of openbaar vervoersgebouwen, vergunningvrij zijn op te richten. Hierbij vindt 

file://///test.intern/Data/GezamenlijkY/Gemeente/Div/Handleidingen_WO/formats%20college-raad/html/informatienota%20voor%20college%20en%20raad%20handleiding.htm
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geen toetsing plaats aan het bestemmingsplan. Plaatsing van OV-chipkaartpoortjes kan dan ook 

zonder tussenkomst van de gemeente geschieden, als het gaat om de omgevingsvergunningen. In 

het Besluit omgevingsrecht wordt ook verwezen naar openbare toegankelijkheid: 

 

In dit verband wordt erop gewezen dat de plaatsing van ov-chippoortjes gevolgen kan hebben voor 

de bereikbaarheid van stadsdelen aan weerszijden van een station, als de poortjes zijn geplaatst in 

een loopverbinding. Het stelsel van de Wegenwet biedt gemeenten echter het aangewezen 

instrumentarium om, ongeacht het vergunningvrij zijn van de ov-toegangspoortjes, zelfstandig de 

openbaarheid van wegen te waarborgen. Daarnaast kan het bestemmingsplan hierbij een rol 

spelen. Indien ov-toegangspoortjes alleen toegang verschaffen aan personen met een geldig 

vervoers- of ander toegangsbewijs, komt het openbare karakter van het gebruik in het 

stationsgebouw en de loopverbinding te vervallen. Indien een dergelijke gebruiksbeperking leidt tot 

een met het bestemmingsplan strijdig gebruik, kan er op die grondslag handhavend worden 

opgetreden. Zo’n gebruiksbeperking behoeft overigens niet noodzakelijkerwijs via ov-

toegangspoortjes te ontstaan. Ook is denkbaar dat de openbare toegankelijkheid door middel van 

de plaatsing van toegangsborden wordt gereguleerd, dat er een hekwerk wordt geplaatst of dat 

fysieke ingangcontrole plaatsvindt door conducteurs of bewakers. Het plaatsen van ov-

toegangspoortjes zal overigens, hoewel vergunningsvrij, door de Nederlandse Spoorwegen altijd in 

overleg met betrokken gemeenten plaatsvinden. 

 

In het huidige bestemmingsplan van de Spoorzone zit geen bepaling die een loopverbinding 

garandeert tussen de beide zijden van het station. Voor zover daar al sprake van kan zijn is 

handhaving op dat punt nu dan ook niet aan de orde.   

 

4. Kan het gebied worden aangemerkt als openbaar gebied? Zo ja, kan de gemeente in dat geval zelf 

bepalen of en waar eventueel poortjes geplaatst worden?  

 

Antwoord: De (openbare) ‘weg’ in de zin van de Wegenwet gaat over de verkeersbehoefte. Een 

van de grondbeginselen van de Wegenwet is dat het verkeer op wegen die openbaar zijn in de zin 

van deze wet, het onbetwistbaar recht van vrij gebruik heeft (behoudens bepaalde beperkingen). 

De Wegenwet mist een definitie van het begrip weg, zodat onduidelijk is of de voetgangerstunnel 

als weg volgens de Wegenwet kan worden aangemerkt. De Wegenwet differentieert verder niet 

naar soorten (openbare) weg, anders dan via de eventuele beperkingen op de openbaarheid 

krachtens artikel 6 van de Wegenwet (vgl. Rb. Zwolle 5 januari 2005). Om te kunnen bepalen of de 

voetgangerstunnel een weg is in de zin van Wegenwet moet aansluiting worden gezocht bij de 

jurisprudentie over dit onderwerp. Het Hof ’s-Gravenhage heeft geoordeeld dat een busstation in 

het voorliggende geval geen (openbare) weg was (Hof ’s-Gravenhage 30 juni 2004, LJN-nr: 

AQ5847). Volgens het Hof was het busstation zodanig gescheiden van de openbare weg, dat het 

niet als een onderdeel daarvan kon worden aangemerkt. Mede gelet op deze uitspraak is het zeer 

de vraag of de voetgangerstunnel als weg in de zin van de Wegenwet kan worden aangemerkt. 

 

In de wegenlegger staan alle openbare wegen buiten de bebouwde kom en de wegen binnen de 

bebouwde kom die naar het station leiden. De spoortunnel staat niet in onze wegenlegger en is 

niet in onderhoud bij de gemeente. Daarmee is de gemeente niet bevoegd te besluiten over de 

openbaarheid van de spoortunnel. 
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5. Is er ten aanzien van het gebruik van de reizigerstunnel sprake van gewoonterecht? Het openbaar 

karakter en gebruik van de tunnel is immers algemeen geaccepteerd, langdurig in gebruik en als 

het ware een gewoonte. Zo nee, waarom niet?  

 

Antwoord: Hierboven is al ingegaan op het openbare karakter van de reizigerstunnel. Aanvullend 

daarop is het ook regulier gebruik dat de toegangsdeuren tot het station en de voetgangerstunnel 

iedere nacht worden afgesloten.  

Vervolg 

Na de zomer volgt terugkoppeling over de uitkomsten van het gezamenlijke proces gericht op 

maatwerkoplossingen. 

Openbaarheid 

Deze nota is openbaar. 

 

 

Burgemeester en Wethouders van Zwolle, 

 

 

 

de heer drs. H.J. Meijer 

 

 

 

 

mevrouw R.E. Riemersma MCM 
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Besluit 

 

besluit 

Jaargang  

Onderwerp Beantwoording vragen OV-chipkaartpoortjes Zwolle  

 

 

 

 

De raad van de gemeente Zwolle; 

 

 

gelezen het voorstel van burgemeester en wethouders, d.d. 23-06-2015  

 

besluit: 

 

 

 

 

 

Aldus besloten in de openbare vergadering van 24 augustus 2015, 

 

 

de voorzitter,  

 

 

de griffier, 

 


